

Indonesia

Demokrasi Indonesia ala Sukarno

Tinjauan risalah “Demokrasi Kita” oleh: Dr. Hatta

Semboyan : Dwitunggal Dwiwarna

Keduanya lambang merdeka

Indonesia mau ke mana

Setelah setunggal meninggal setunggal

Dwiwarna kehilangan akal

Demokrasi Terpimpin lahir ke dunia

Harapan jaya mungkin gagal

Kembalilah kamu Dwitunggal

Kembalilah bersama Dwiwarna!



Presiden Sukarno

Oleh: Aria Jimbel*

Sebenarnya sudah lama, semenjak bulan Mei yang lalu,

penulis ada mendengar khabar dari kawan-kawan, bahawa Dr.

Mohammad Hatta ada menulis karangan-karangan dalam surat khabar dan

majalah serta ada mengeluarkan risalah yang bertajuk

“Demokrasi Kita”, di mana Dr. Mohammad Hatta telah

mengecam tindakan-tindakan Presiden Sukarno berkenaan dengan

ciptaannya “Demokrasi Terpimpin” ala Indonesia

itu.

Alangkah besarnya hati saya ketika menerima risalah

itu dari salah seorang teman, dan kepada saya

diserahkan pula sebuah majalah yang bernama “Sketsa Masa”

bilangan Nasional menyambut 17 Ogos 1960, yang

mana di dalamnya ada memuat sebuah rencana gubahan Kartawiguna, yang mempertahankan aksi Bung Karno itu.

Dengan membandingkan kedua buah karangan-karangan itu, penulis rasa dapatlah pembaca-pembaca mengambil kesimpulan-kesimpulan kelak pada akhir rencana saya ini, yakni suatu pertimbangan yang nyata, objektif dan jujur, di sebelah mana “kebenaran” atau “kesilapan” itu berada.

Dr. Hatta memulai rencananya itu sebagai berikut:

“Sejarah Indonesia sejak 10 tahun yang akhir ini banyak memperlihatkan pertentangan antara idealisme (cita-cita) dan realita (kenyataan). Idealisme, yang menciptakan suatu pemerintahan yang adil yang akan melaksanakan demokrasi yang sebaik-baiknya dan kemakmuran rakyat yang sebenar-benarnya. Realita daripada pemerintahan, yang dalam perkembangannya kelihatan makin jauh dari demokrasi yang sebenarnya. Apalagi sejak dua tiga tahun yang akhir ini kelihatan benar tindakan-tindakan pemerintah yang bertentangan dengan Undang-undang Dasar. Presiden, yang menurut Undang-undang Dasar tahun 1950 adalah Presiden yang berperlembagaan yang tidak bertanggungjawab dan tidak dapat digugat-gugat, mengangkat dirinya sendiri menjadi pembentuk Kabinet.

Dengan itu ia melakukan sesuatu tindakan yang bertanggungjawab dengan tiada memikul tanggungjawab. Pemerintah yang dibentuk dengan cara yang ganjil itu, diterima begitu sahaja oleh Parlimen dengan tiada menyatakan keberatan yang menurut dasar. Malahan ada yang membela tindakan Presiden itu dengan dalil “keadaan darurat”.

Kemudian Presiden Sukarno telah membubarkan Konstituante yang telah dipilih oleh rakyat, sebelum pekerjaannya membuat Undang-undang Dasar baharu selesai. Dengan satu perintah



Dr. Muhammad Hatta

dinyatakannya berlakunya kembali Undang-undang Dasar tahun 1945. Menurut Undang-undang Dasar 45 itu Presiden Republik Indonesia adalah Kepala Badan Perundangan Parlimen yang ada menurut Undang-undang Dasar 1950 dan tersusun menurut Pemilihan Umum pada tahun 1955 diakui sebagai Dewan Perwakilan Rakyat sementara sampai terbentuk Dewan Perwakilan Rakyat baharu berdasarkan Undang-undang 1945. Sungguhpun tindakan Presiden itu bertentangan dengan Perlembagaan dan merupakan suatu rampasan kuasa, ia dibenarkan oleh parti-parti dan suara yang terbanyak di dalam Perwakilan Rakyat. Golongan kecil menganggap perbuatan Presiden itu sebagai suatu tindakan – perkosa, tetapi menyesuaikan dirinya kepada kenyataan yang baharu itu. Dengan pendirian sedemikian Dewan Perwakilan Rakyat sudah melepaskan

sendiri hak-hak kelahirannya.

“Tidak lama sesudah itu Presiden Sukarno melangkah selangkah lagi setelah timbul perselisihan dengan Dewan Perwakilan Rakyat tentang jumlah belanjanya. Dengan satu penetapan Presiden, Dewan Perwakilan Rakyat dibubarkan dan disusunnya satu Dewan Perwakilan Rakyat menurut konsepsinya sendiri. Dewan Perwakilan Rakyat baharu itu anggotanya 261 orang, separuh terdiri dari anggota-anggota parti dan separuh lagi dari apa yang disebut golongan *functional*, iaitu buruh, tani, pemuda, wanita, alim ulama, cendekiawan, tentera dan polis. Semua anggota ditunjuk oleh Presiden. Anggota-anggota parti politik yang 130 orang itu sebahagian besar dipilihnya sendiri dari anggota-anggota Dewan Perwakilan Rakyat yang bersidang sampai sekarang, dengan menyingkirkan sama sekali anggota-anggota yang termasuk golongan pembangkang. Presiden Sukarno mendasarkan segala tindakannya itu atas pendapat, bahawa pemberontakan Indonesia untuk melaksanakan Indonesia yang adil dan makmur, pemberontakan masih berjalan terus dan segala susunan yang ada itu bersifat sementara. Ia, katanya, tidak menentang demokrasi, malahan menuju demokrasi yang sebenarnya, iaitu demokrasi gotong-royong seperti yang terdapat dalam masyarakat Indonesia yang asli. Ia mencela demokrasi cara Barat yang terdasarkan peri payah, hentam-menghentam, yang sebegitu jauh dipraktikkan di Indonesia. Peri payah demokrasi ini menimbulkan perpecahan nasional, sehingga usaha-usaha pembangunan jadi terlantar. Demokrasi liberal itu hendak digantikannya dengan apa yang disebutnya *Demokrasi Terpimpin*.

Demokrasi Terpimpin, seperti yang dimaksudnya itu ialah satu cara bekerja yang melaksanakan suatu program pembangunan yang dirancangan dengan suatu tindakan yang kuat di bawah suatu pimpinan. Cita-cita itu harus di dokong oleh kerjasama yang baik antara empat golongan besar yang berpengaruh dalam masyarakat, iaitu golongan-golongan nasional, Islam, Komunis dan tentera. Titik berat daripada pemerintahan dan perundangan-perundangan tidak lagi terletak pada Parlimen, melainkan pada dua badan baharu iaitu Dewan Nasional, yang sekarang berubah menjadi Dewan Pertimbangan Agung dan Dewan Perancang Nasional.

“Dalam sistem ini Dewan Perwakilan Rakyat tugasnya hanya memberikan dasar hukum sahaja kepada keputusan-keputusan yang telah ditetapkan oleh pemerintah, berdasarkan pertimbangan atau usul dari dua badan tadi. Dengan cara begitu, menurut pendapat Sukarno, segala perundangan dapat berlaku dengan cepat, dengan tiada meleret-leret seperti yang terjadi dalam Dewan Perwakilan Rakyat sampai sekarang. Kedua badan tersebut, Dewan Pertimbangan Agung dan Dewan Perancang Nasional, berhubung dengan susunannya seperti yang ditentukan sendiri oleh Presiden Sukarno, dapat merupakan suatu golongan pendesak.

“Tetapi dengan perubahan Dewan Perwakilan Rakyat yang terjadi sekarang, di mana semua anggota ditunjuk oleh Presiden, lenyaplah sisa-sisa demokrasi yang penghabisan. *Demokrasi Terpimpin* Sukarno menjadi suatu diktator yang di dokong oleh golongan-golongan yang tertentu.”

Sekian penjelasan Dr. Mohammad Hatta tentang

kecamannya menyalahkan tindakan Sukarno mengenai kedaulatan rakyat.

Bagaimana pula dalil Kartawiguna yang menganggap tindakan Sukarno itu bijaksana dan tidak diktatorial? Dengan huruf-huruf yang besar dimuatkan dalam majalah “*Sketsa Masa*” itu kalimah-kalimah seperti berikut: “Bung Karno bukan diktator. Orang-orang yang tidak menyetujui kebijaksanaan Presiden memfitnah dan menuduh bahawa Bung Karno “Komunis” bahawa Bung Karno bertindak *diktatoris*, bahawa Bung Karno menginjak-injak perlembagaan dan sebagainya. Tetapi ternyata bahawa pemimpin Nasional kita abadi nusa dan bangsa”. Kemudian Kartawiguna meneruskan rencananya, demikian: “Sejak Undang-undang Dasar 1945 disingkirkan oleh Sjahrir dan rakan-rakannya pada akhir tahun 1945 dan Indonesia mempunyai pemerintahan yang *Parliamentir*, di mana Kabinet bertanggungjawab kepada Parlimen, dan dibentuk berdasarkan kekuatan parti-parti dalam Dewan Perwakilan Rakyat, kedudukan Presiden yang menurut Undang-undang Dasar 1945 adalah juga pemimpin pemerintahan, menjadi hanya Kepala Negara sebagai lambang. Tidak ada hak politik apa-apa. Tidak ada hak menentukan haluan dan kebijaksanaan pemerintahan sama sekali. Hanya menjadi tukang tandatangan undang-undang dan memberi *setempel* (mohor). Presiden hanyalah laksana “*setempel*” sahaja. Demikian gambaran Presiden Sukarno pada rapat umum di Tegalega, Bandung dalam tahun 1957. Dan Presiden tidak mau hanya menjadi *setempel*. Sebab dengan demikian bererti di luar segala percaturan politik dalam negeri dan juga dalam lain-lain hal

kenegaraan. Hanya Kepala Negara. Adapun akibatnya Presiden hanya laksana *setempel* sahaja, ialah keadaan negara yang semakin kacau, sebab menghebatnya liberalisme yang menyebabkan parti-parti menjadi amat berkuasa menyalahgunakan pembangkangannya. Perintah Presiden pada 5 Julai 1959 mengembalikan kita kepada Undang-undang Dasar 1945 dan mengubah segala sesuatu di tanah air. Iaitu menghapuskan liberalisme. Dibentuklah pemerintahan yang sesuai dengan alam 1945 yang dipimpin langsung oleh Presiden. Dibentuk pula Dewan Perwakilan Rakyat yang harus bekerja sesuai dengan jiwa Undang-undang Dasar 1945. Dan dibentuk juga lain-lain lembaga negara yang sesuai dengan Undang-undang Dasar 1945. Segala sesuatu tersebut dibentuk oleh Presiden. Dewan Perwakilan Rakyat yang harus bekerja sesuai dengan jiwa Undang-undang Dasar 1945 kerana ternyata tidak demikian, diganti dengan Dewan Perwakilan Rakyat yang harus bekerja sesuai dengan Undang-undang Dasar 1945 dan dinamakan Dewan Perwakilan Rakyat Gotong-Royong. Selain itu, segala sesuatu yang tidak sesuai dengan Undang-undang Dasar 1945 dirombak dan diperbaharui. Sebagai haluan negara ditetapkan pidato besar Presiden pada sambutan 17 Ogos 1959 dan dinamakan *Manifesto Politik Republik Indonesia*. Dan lahirlah “USDEK”: Indonesia hidup dalam Undang-undang 1945, alam sosialisme Indonesia, Demokrasi Terpimpin, Ekonomi Terpimpin dan kembali kepada keperibadian nasional. Setelah itu pemerintahan yang dipimpin langsung oleh Presiden Sukarno sendiri dan seluruh rakyat berjuang untuk melaksanakan

USDEK dan *Manifesto Politik Republik*

Indonesia.” “Berhubung dengan tindakan-tindakan Presiden yang tegas dan berani tersebut”, demikian Kartawiguna meneruskan tulisannya, “kaum politik wakil-wakil pengacau, wakil-wakil asing yang diragukan mulai dengan gerak-geri mereka. Iaitu melancarkan fitnah dan tuduhan bahawa Bung Karno menggantungkan kaum Komunis, bahawa Bung Karno kena racun Moscow, bahawa Bung Karno sewenang-wenang, bahawa Bung Karno menginjak-injak perlembagaan, bahawa Bung Karno mendirikan pemerintahan Merah, bahawa Bung Karno menjadi diktator. Kenyataan-kenyataan dicari oleh mereka untuk dijadikan bukti-bukti kebenaran tuduhan dan fitnah-fitnah tersebut. Misalnya: Presiden Sukarno membentuk *Kabinet Karya*, ini melanggar perlembagaan. Bung Karno

Khushu‘kah Sembahyang Tuan?

“Dalam kita sujud dalam kita meletakkan dahi di bumi, rasakanlah akan kehinaan diri bahawa tidak ada harganya” – kata Kiyai Muhammad Hasbi Ash-Shiddieqy . Kita manusia tidak ada kekuatan dan tidak ada harga, kerana itu latihlah diri supaya khushu‘ di dalam sembahyang. Salah satu caranya bacalah ucapan Kiyai Muhammad Hasbi.

Sujudlah Kepada Tuhanmu!

Di susun oleh Edrus

Sebuah buku Serial Syarahan 2

yang diterbitkan oleh Qalam. Senaskah hanya 40 sen sahaja. Ukuran kecil.

membubarkan Dewan Perundangan, ini melanggar perlembagaan dan sewenang-wenang. Bung Karno menyatakan Indonesia dalam bahaya adalah melanggar hukum dan kediktatoran. Bung Karno membentuk Kabinet Karya, adalah menggunakan kekuasaan segala-galanya. Bung Karno membentuk Dewan Perwakilan Rakyat pilihan rakyat, adalah kediktatoran, melanggar hukum. Bung Karno membentuk Dewan Perwakilan Rakyat – Gotong Royong menguntungkan Komunis dan kediktatoran. Bung Karno berulang kali ke negara Soviet Rusia, adalah pro-Komunis... dan lain-lain fitnah serta tuduhan yang panjang sekali daftarnya. Tokoh Parti Nasional Indonesia, Sarino Mangun Pranoto menyatakan di Magelang, bahawa Bung Karno bukan diktator. Pernyataan tersebut tepat sekali. Apa yang dilakukan hingga dewasa ini, bahkan apa yang dilakukan sejak menjadi pemimpin besar nasional, adalah pengabdian kepada nusa dan bangsa. Kalau perlu kepentingan peribadi dikorbankan untuk kepentingan nasional. Ini semua orang mengetahui tidak dapat menyangkal. Ada pun tindakan-tindakan belakangan ini oleh orang-orang yang keburu nafsu, orang-orang yang tidak menyelami kebijaksanaannya dalam-dalam, orang yang “prejudis”, orang-orang yang bersungguh-sungguh menentang pimpinan Presiden, dikatakan atau diteropong yang bukan-bukan. Ialah hanya untuk menjatuhkan nama baiknya. Dan momok Komunislah yang digunakan untuk menghasut dan menakut-nakuti. Ini suatu cara dan siasah yang licin hanya untuk hidangan asing guna menarik perhatian dan “mengemis” bantuan dan sokongan kebendaan. Misalnya, itu kaum pemberontak Pemerintah Republik Revolusioner Indonesia – PERMESTA (Persatuan Mempertahankan Seluruh Tanah Air) juga

agen-agen subversif asing menggunakan praktik-praktik rendah tersebut untuk mengacau Indonesia. Dan agen-agen asing ini tidak sedikit yang kulitnya ciku masak dan berwarganegara Indonesia. Orang-orang Indonesia asli. Bahkan tidak sedikit yang mempunyai kedudukan baik-baik dan tokoh-tokoh dan pemimpin-pemimpin politik terkemuka. Tetapi segala fitnah tersebut meleset, salah raba dan menjadi pemukul balik bagi jaguh-jaguh fitnah dan tuduhan tersebut”

Sekian “penjelasan” dari Kartawiguna dalam “*Sketsa Masa*” itu berkenaan dengan tindakan Presiden tentang kedaulatan rakyat dan tentang tindakan Presiden Sukarno itu tidaklah benar kediktatoran.

Cubalah pembaca bandingkan dengan penjelasan dari

Dr. Hatta berkenaan dengan ini dan bandingkanlah dalil-dalil mereka itu dan ambillah kesimpulan yang nyata, jujur dan tidak berat sebelah. Manakah yang lebih “jelas”?

Bung Hatta meneruskan lagi kecaman-kecamannya itu terhadap tindakan Bung Karno dalam risalahnya “*Demokrasi Kita*” itu dan demikian pula Bung Kartawiguna menyambung rencananya itu dalam “*Sketsa Masa*” kedua mereka itu mempergunakan dalil-dalil, keterangan-keterangan dan sebab-sebab.

Kerana kekurangan tempat dan masa pada kali ini, maka pada keluaran Qalam bilangan yang akan datang penulis akan bentangkan lagi “*Panah Serangan Pertahanan*” kedua perencana itu, dan pada akhirnya kita akan menarik kesimpulan

- Bersambung

Siri Sejarah Hidup Nabī Muḥammad

Ṣallā Allāh alayhi wa ālihi wa sallam

Di susun oleh

Edrus

Buku ini disusun dipersesuaikan dengan sukatan pelajaran

Sejarah Islam untuk pelajaran agama Sekolah Kebangsaan

di Persekutuan Tanah Melayu. Berpenggal-penggal: 1. Hāshīm bin ‘Abd Manaf, 2. ‘Abd al-Muṭṭalib, nenda Nabī, 3. ‘Abd Allah dan Āminah – ayah bonda Nabī, 4. Hari diputerakan, 5. Ḥalīmah al-Sa‘diyyah, 6. Yatim piatu, 7.

Berkahwin dengan Sītī Khadijah, 8. Menerima Waḥyu.

Buku ini mengandungi 24 buah. Sambungan akan segera diterbitkan oleh Qalam Singapura. Harganya 30 sen senaskhah. Belanja mengirim 10 sen.

